
 
    

 

 

 

Przesłanki rozwodu  
  

Zgodnie z polskim prawem małżeństwo zostaje zawarte, gdy mężczyzna  

i kobieta jednocześnie obecni złożą przed kierownikiem urzędu stanu cywilnego 

oświadczenia, że wstępują ze sobą w związek małżeński lub w obecności 

duchownego oświadczą wolę jednoczesnego zawarcia małżeństwa.  

Zatem w aspekcie prawnym do zawarcia małżeństwa potrzebne  

są jedynie dwa zgodne oświadczenia woli uprawnionych osób. Niestety  

nie wszystkie małżeństwa są w stanie przetrwać próbę czasu, co prowadzi  

do rozstania. Jednak samo rozstanie lub wyprowadzka ze wspólnego domu nie 

powoduje ustania małżeństwa. Rozwiązanie małżeństwa jest znacznie bardziej 

skomplikowane niż jego zawarcie, ponieważ potrzebne jest w tym celu 

postępowanie sądowe.  

Niezwykle istotne jest, że podstawą orzeczenia rozwodu przez sąd jest 

tylko  

i wyłącznie zupełny i trwały rozkład pożycia między małżonkami.  

W orzecznictwie wskazuje się, że przez pożycie małżeńskie należy rozumieć 

wspólność małżonków w sferze 

-  duchowej,  

- gospodarczej oraz 

- fizycznej.  

Zatem, aby sąd mógł orzec rozwód, będzie musiał ustalić, że pomiędzy 

małżonkami ustała wspólność na wszystkich tych płaszczyznach.   

Kluczowe jest również to, że stan ten powinien być trwały i zupełny,  

co należy rozumieć jako brak jakichkolwiek szans na utrzymanie małżeństwa.  

Zatem chwilowy kryzys w małżeństwie wyłącznie w sferze duchowej, nie 

może zostać zakwalifikowany jako trwały i zupełny rozkład pożycia, ponieważ  



kryzys ten dotyczy wyłącznie jednej sfery łączącej małżonków, sfery duchowej. 

Natomiast nadal między małżonkami istnieje wspólność fizyczna i gospodarcza. 

Ponadto brak jest znamion trwałości i zupełności, ponieważ jest to tylko 

chwilowy kryzys.  

Panuje powszechne przeświadczenia, że zdrada lub kłamstwa małżonka 

stanowią podstawę do rozwodu. Nic bardziej mylnego. Rzeczy te same w sobie 

nie stanowią przesłanek rozwodu. Mogą one jednak prowadzić do trwałego  

i zupełnego rozkładu pożycia małżeńskiego, a już ten fakt stanowi podstawę  

do rozwiązania małżeństwa. 

Rodzi się zatem pytanie, czy sąd zawsze orzeknie rozwód?  

Zgodnie z polskim prawem mimo zupełnego i trwałego rozkładu pożycia rozwód 

nie jest dopuszczalny, jeżeli wskutek niego miałoby ucierpieć dobro wspólnych 

małoletnich dzieci małżonków albo jeżeli z innych względów orzeczenie 

rozwodu byłoby sprzeczne z zasadami współżycia społecznego.  

Pamiętać należy również, że rozwód nie jest również dopuszczalny, jeżeli żąda 

go małżonek wyłącznie winny rozkładu pożycia, chyba że drugi małżonek wyrazi 

zgodę na rozwód albo że odmowa jego zgody na rozwód jest w danych 

okolicznościach sprzeczna z zasadami współżycia społecznego. 

W celu rozpoczęcia postępowania sądowego, prowadzącego  

do rozwodu, należy wnieść do właściwego Sądu Okręgowego pozew o rozwód. 

Do wniesienia pozwu uprawniony jest każdy z małżonków.  Pozew o rozwód nie 

jest objęty przymusem adwokacko-radcowskim. Kluczowe jest jednak właściwe 

i kompleksowe przygotowanie pozwu. 

 

Osoby, które borykają się z problemami prawnymi mogą skorzystać z darmowej 

porady prawnej w punktach nieodpłatnych porad prawnych i obywatelskich w Zielonej 

Górze - adres: budynek Urzędu Miasta przy ul. Dąbrowskiego 41. 

Obowiązują zapisy na porady pod nr tel.: 68 456 48 34. 

 

Artykuł powstał w ramach realizowanego przez Stowarzyszenie CIVIS SUM zadania 

publicznego pt.: „Prowadzenie punktu nieodpłatnej pomocy prawnej i dwóch punktów 

nieodpłatnego poradnictwa obywatelskiego oraz realizacja zadań z zakresu edukacji prawnej 

na terenie miasta Zielona Góra w 2024r.” finansowanego ze środków przekazanych przez 

Miasto Zielona Góra. Artykuł jest wkładem własnym osobowym do ww. zadania.   


